



La lexicología en España

Tendencias y proyectos en curso

Publication type: Journal article

Journal: [Cahiers de lexicologie](#)

[2014 - 1, n° 104. La lexicologie en Espagne : de la lexicologie à la lexicographie](#)

Author: Miguel Aparicio (Elena de)

Abstract: Cette contribution veut donner un aperçu de la situation actuelle de la lexicologie en Espagne. Il présente les tendances de la recherche la plus récente à travers quelques thèmes principaux concernant l'étude du lexique ainsi que les présupposés, les méthodes et les outils dont on se sert actuellement pour mener à bien cette étude. Il illustre ensuite ces tendances par l'exemple de trois projets pionniers de dictionnaires théoriques en cours d'élaboration par trois chercheurs espagnols. Chacun d'eux fait un choix différent par rapport à l'élément sur lequel ils considèrent nécessaire de se focaliser dans le processus de construction du sens lexical: (a) la discrimination des traits lexicaux, ce qui permet d'établir des définitions minimales ; (b) l'établissement des relations qui donnent lieu aux nouveaux sens y compris dans des contextes dans lesquels on ne le prévoit pas (c'est le cas de ce qu'on appelle les constellations lexicales), et (c) les deux, car ils considèrent qu'il s'agit d'un processus de composition contextuelle qui matérialise des options d'une entrée lexicale sous-spécifiée, soumise à un exercice de tension et d'équilibre entre décomposition et compositionnalité.

This contribution outlines the state of the art of lexicological studies in Spain. In the first place, it introduces the prevailing tendencies in current lexical research through the discussion of its main issues, assumptions and tools. In the second place, it illustrates these tendencies by presenting

three innovative projects of theoretical dictionaries presently carried out by three Spanish research groups. These projects differ as to where the construction of lexical meaning is assumed to reside: (a) in the lexical features integrated into minimal entries; (b) in the relationships triggering new meanings even in unexpected contexts (as in the so-called lexical constellations) or (c) in both of the above, inasmuch as lexical meaning construction is understood as a process of contextual composition, which materializes the options made available in an underspecified lexical entry, as a result of the tension and balance between decomposition and compositionality. For these and other reasons, these projects can be considered as representative of the Spanish lexicological research of the second decade of the 21st century.

Pages: 17 to 44

Journal: [Journal of Lexicology](#)

CLIL theme: 3147 -- SCIENCES HUMAINES ET SOCIALES, LETTRES -- Lettres et Sciences du langage -- Linguistique, Sciences du langage

EAN: 9782812429972

ISBN: 978-2-8124-2997-2

ISSN: 2262-0346

DOI: 10.15122/isbn.978-2-8124-2997-2.p.0017

Publisher: Classiques Garnier

Online publication: 06-23-2014

Periodicity: Biannual

Language: Spanish

Keyword: Spanish lexicology, decomposition, compositionality, lexical features, lexical relations, minimal definition, lexical constellation, underspecified definition.

[Display online](#)